

IHYA` AL-MAWAT` : PENGURUSAN DAN SUMBANGANNYA PADA AWAL ABAD PEMERINTAHAN ISLAM

Nurul Syafini Abd Rahman
Pensyarah Jabatan Kefahaman dan Pemikiran Islam, Pusat Pengajian Teras, KUIS
Email: nurulsyafini@kuis.edu.my

Norhayati Abd Ghani
Pensyarah Jabatan Syariah dan Undang-Undang, Fakulti Pengajian Peradaban Islam, KUIS
Email: nurhayati.ag@kuis.edu.my

Hasliza Talib
Pensyarah Jabatan Kefahaman dan Pemikiran Islam, Pusat Pengajian Teras, KUIS
Email: haslizatalib@kuis.edu.my

Abstrak

Ihya` al-mawat` adalah salah satu sektor penyumbang kepada penjanaan ekonomi negara sejak awal pemerintahan Islam. Oleh itu, pengurusan ihya` al-mawat` hendaklah ditadbir dengan baik bagi memastikan tujuan utama pembangunannya dapat dicapai. Kertas kerja ini membincangkan mengenai ihya` al-mawat` daripada sudut sejarah sejak awal pemerintahan Islam. Selain itu juga, kertas kerja ini menyingkap beberapa sumbangan yang boleh diaplikasi di Malaysia melalui konsep ihya` al-mawat`. Metod penulisan kertas kerja ini berbentuk kualitatif dengan merujuk kepada bahan-bahan bertulis yang menghuraikan berkaitan sejarah serta konsep ihya` al-mawat`.

Kata kunci: *Ihya` al-mawat`, pemerintahan Islam*

1. Pendahuluan

Tanah merupakan kekayaan dan aset yang tidak ternilai yang dikurniakan oleh Allah SWT kepada manusia. Ini disebabkan tanah bukan sekadar dijadikan tempat manusia memulakan kehidupan dengan mendirikan tempat kediaman di atasnya, tetapi juga sebagai tempat manusia memperoleh sumber makanan dan air demi kesinambungan kehidupannya dan makhluk ciptaan Allah SWT yang lain. Bahkan kehidupan manusia akan berakhir dengan pengembalian jasad kepada tanah. Tanah juga merupakan amanah Allah SWT yang perlu diurus dengan sebaik mungkin oleh pemiliknya kerana ia akan dipertanggungjawabkan oleh Allah SWT di akhirat nanti. Selain itu, kepentingan tanah dapat dilihat apabila ianya menjadi aset yang boleh diwarisi dan kesemua manfaat yang dimiliki oleh tanah ini dengan jelas diungkapkan dan digambarkan oleh Allah SWT dalam kitab suci Al-Qur'an.

Menyedari bahawa tanah mempunyai kepentingan yang begitu tinggi dalam kehidupan manusia, maka jika ia tidak ditadbir dan diurus dengan baik akan mendatangkan kesan negatif kepada sistem sosial, ekonomi dan politik sesebuah negara. Polisi pengurusan dan pentadbiran tanah yang adil dan berkesan sebenarnya telah diamalkan sejak awal sejarah pemerintahan Islam lagi. Terdapat banyak mekanisma dan langkah-langkah yang telah diambil dalam menguruskan tanah terutamanya menghidupkan tanah-tanah yang terbiar.

2. Definisi Dan Konsep *Ihya' Al-Mawat*

Dari segi bahasa, *ihya'* bermaksud menjadikan sesuatu benda itu hidup. *Al-mawat* pula ialah tanah mati yang tidak digunakan untuk bercucuk tanam, tidak dimanfaatkan dan terbiar kerana tidak dimiliki oleh sesiapa. Oleh yang demikian, *ihya' al-mawat* bermaksud menguruskan dan menjadikan tanah yang terbiar itu bermanfaat sama ada dengan cara bercucuk tanam ataupun mendirikan bangunan di atasnya. (al-Shallabi, 2010)

Selain itu, beberapa definisi diberikan oleh para sarjana Islam untuk menggambarkan keadaan tanah *mawat* yang boleh dibangunkan. Abu Yusuf menyifatkan tanah *mawat* sebagai tanah yang tidak ada kesan bangunan, tanaman, pendudukan, padang permainan, kubur dan tidak ada juga tempat pemeliharaan binatang ternakan. Begitu juga tanah itu tidak dimiliki atau dikuasai oleh seseorang. Manakala Al-Bahuti mendefinisikan tanah *mawat* sebagai tanah yang tidak ada pemiliknya, tiada pengairan dan tidak juga dimanfaatkan terhadap tanah tersebut (al-Mawardi, 1973). Al-Dusuqi mentakrifkan *ihya' al-mawat* sebagai membangunkan tanah yang tidak dimiliki dan tidak dimanfaatkan. Al-Zaila'i dan Ibn Abidin memberikan definisi *ihya' al-mawat* sebagai penerokaan tanah yang belum dimiliki dan diterokai oleh orang lain kerana ketiadaan pengairan serta jauh daripada kawasan tempat tinggal atau penempatan. Al-Zaila'i menggambarkan konsep *ihya'* ini sebagai satu aktiviti menyuburkan tanah yang tidak subur dengan menyediakan pengairan yang baik untuk membolehkan tanaman hidup dengan subur sebagaimana Allah SWT menyuburkan tanah yang tandus dengan cara menurunkan air hujan (Mustafa, 1999). Firman Allah SWT :¹

وَاللَّهُ الَّذِي أَرْسَلَ الرِّيحَ فَتُثِيرُ سَحَابًا فَسُقِّنَهُ إِلَىٰ بَلَدٍ مَّيِّتٍ فَأَحْيَيْنَا بِهِ الْأَرْضَ بَعْدَ مَوْتِهَا ۗ كَذَٰلِكَ النُّشُورُ



Maksudnya:

Dan Allah jualah yang menghantarkan angin, lalu angin itu menggerakkan awan, kemudian Kami halakan awan itu ke negeri yang mati (yang kering kontang); lalu kami hidupkan bumi sesudah matinya dengan (hujan dari awan) itu, sedemikian itu pula kebangkitan manusia (hidup semula sesudah mati).

Al-Syawkani pula mentafsirkan lafaz *fa ahyaina bihi al-ard*, sebagai Allah menghidupkan tanah yang tandus dengan menumbuhkan tanaman dan tumbuhan dengan cara menurunkan hujan ke tempat tersebut. Maksudnya secara *tabi'i* tanah yang tandus akan menjadi subur dan sesuai untuk aktiviti pertanian apabila diairi dengan baik.

Firman Allah SWT :²

وَأَيُّهُ هُمُ الْأَرْضُ الْمَيِّتَةُ أَحْيَيْنَاهَا وَأَخْرَجْنَا مِنْهَا حَبًّا فَمِنْهُ يَأْكُلُونَ ﴿١٦﴾ وَجَعَلْنَا فِيهَا جَنَّاتٍ مِّنْ نَّجِيلٍ

وَأَعْنَبٍ وَفَجَّرْنَا فِيهَا مِنَ الْعُيُونِ ﴿١٧﴾

Maksudnya:

Dan dalil yang terang untuk mereka (memahami kekuasaan dan kemurahan kami), ialah bumi yang mati, Kami hidupkan Dia serta Kami keluarkan daripadanya biji-bijian, maka daripada

¹ al-Faathir : 35 : 9

² Yaseen : 36 : 33-34

biji-bijian itu mereka makan. Dan Kami jadikan di bumi itu kebun-kebun kurma dan anggur, dan Kami pancarkan padanya beberapa mata air.

Allah SWT menggambarkan bahawa Dia Yang Maha Berkuasa menghidupkan orang yang mati, sebagaimana Dia Berkuasa menghidupkan tanah yang mati. Allah SWT juga menumbuhkan pelbagai tumbuhan di atas tanah seperti kebun kurma dan anggur. Semuanya dapat hidup subur dengan wujudnya mata air yang mengairi kebun-kebun tersebut. Perbandingan ini sebenarnya mengingatkan manusia bahawa walaupun manusia berusaha bercucuk tanam, namun Allah SWT Yang Maha Berkuasa sahaja yang dapat menyuburkan sesuatu tanaman tersebut (Al-Mawardi, 1973).

Manakala menurut Al-Khatib Al-Syarbini pula, tanah terbiar ialah tanah yang tidak dibangunkan dan tidak pula di bawah kekuasaan sesiapa, sama ada tanah itu jauh atau dekat dengan kawasan yang sudah dibangunkan. Perbezaan yang terdapat dalam definisi Al-Zaila'i dan Al-Syarbini di atas adalah persoalan tentang kedudukan tanah. Bagi Al-Zaila'i, tanah yang akan diterokai dan tidak dimiliki oleh seseorang itu mestilah jauh dari kawasan tempat tinggal. Sedangkan Al-Khatib Al-Syarbini tidak membezakan sama ada tanah itu jauh atau dekat. Faktor yang diambil kira ialah tanah itu belum menjadi milik seseorang dan belum diusahakan sama sekali (Mohd Ridzuan 1998: 92). Berdasarkan pendapat beberapa orang tokoh di atas, secara ringkasnya sesuatu bidang tanah yang dianggap sebagai tanah *mawat* mempunyai ciri-ciri berikut iaitu: (Shahriza & Shahril : 2006)

- i. Tiada pemilik.
- ii. Tidak dimanfaatkan / terbiar.
- iii. Tiada pengairan.
- iv. Jauh daripada tanah yang telah dibangunkan atau kawasan penempatan yang telah didiami orang.

3. Pengurusan Tanah Zaman Pemerintahan Rasulullah Saw

- i. Galakkan daripada Rasulullah SAW.

Konsep pengurusan dan pembangunan tanah terbiar melalui *Ihya' al-mawat* telah dilaksanakan semenjak zaman pemerintahan Rasulullah SAW lagi. Baginda amat menggalakkan umat Islam pada ketika itu supaya menghidupkan tanah yang terbiar dengan bercucuk tanam. Baginda menegaskan lagi bahawa sesiapa yang memakmurkan bumi dengan menghidupkan tanah terbiar akan dijanjikan dengan dua balasan iaitu pertamanya dari segi kemajuan ekonomi pada masa sekarang (di dunia) dan yang keduanya balasan pahala di akhirat nanti (Mustafa : 1999).

Galakkan daripada Rasulullah SAW supaya memanfaatkan tanah yang terbiar akan memberikan banyak kebaikan padanya. Selain peneroka mendapat hasil untuk dirinya, dia juga akan diberi ganjaran pahala jika tanamannya dimakan oleh burung atau manusia. Janji yang diberikan oleh baginda SAW ini menunjukkan bahawa matlamat ekonomi umat Islam terbahagi kepada dua iaitu untuk kesenangan di dunia dan juga saham pahala di akhirat (Ismail Bakar 2012:51).

- ii. Memberikan Status Pemilikan Tanah kepada yang Mengusahakannya

Sebagai pengiktirafan dan galakkan daripada Rasulullah SAW, baginda akan memberikan

status pemilikan kepada mereka yang mengusahakan dan menguruskan tanah yang terbiar. Perkara ini dibuktikan dengan *hadith-hadith* baginda antaranya sabda baginda yang dilaporkan oleh Jabir bin ‘Abd Allah yang bermaksud:

“Sesiapa yang menghidupkan tanah terbiar, maka tanah itu menjadi miliknya. Jika hasil tanamannya dimakan oleh pencari rezeki maka dia akan mendapat ganjaran pahala”.

Dalam *hadith* lain sebagaimana yang dilaporkan oleh ‘Aisyah, Rasulullah SAW bersabda yang bermaksud:

“Sesiapa yang menerokai sebidang tanah yang tidak dimiliki seseorang, maka dia berhak ke atas tanah itu”.

Hadith lain yang dilaporkan oleh Hisham bin ‘Urwah, daripada bapanya bahawa Rasulullah SAW bersabda yang bermaksud:

“Sesiapa yang memajukan tanah terbiar, maka tanah itu menjadi miliknya dan orang zalim tidak ada hak ke atasnya”.

Oleh yang demikian, mesej yang dibawa oleh kesemua *hadith* ini adalah jelas menggambarkan bahawa semasa pemerintahan Rasulullah SAW, seseorang yang menerokai sebidang tanah kosong yang belum dimiliki oleh orang lain dengan cara mengairinya, bercucuk tanam dan memagarnya, maka tanah itu berhak menjadi miliknya. (Mustafa : 1999)

iii. Pengenalan Sistem *Al-Harim*

Al-harim ialah prinsip asas penandaan sempadan bagi tanah *mawat* yang telah dibangunkan. Di bawah konsep *al-harim* diperuntukkan pemilikan sempadan bagi tanah yang telah dibangunkan dengan tujuan memberi ruang untuk memudahkan kerja-kerja pengurusan pertanian seperti memungkah hasil tanaman, saluran dan sebagainya. Oleh yang demikian, seseorang yang telah menerokai sebidang tanah *mawat* berhak ke atas tanah tersebut. Disamping itu, dia berhak memanfaatkan tanah sempadan berdekatnya untuk memudahkan kerja-kerja pembangunan tanah *mawat* itu. Tanah itu dikenali sebagai tanah *harim* iaitu tanah-tanah yang berada dipinggir tanah *mawat* yang telah dihya’kan oleh seseorang. Tanah seperti ini dinamakan *harim* kerana orang lain tidak berhak ke atas tanah tersebut atau tidak mempunyai kuasa untuk menghalang tuannya daripada menggunakan tanah tersebut.

Semasa pemerintahan Rasulullah SAW, baginda telah menetapkan peraturan bahawa perlunya tanah *harim* sebagaimana yang diriwayatkan oleh Abu ‘Ubayd daripada Said bin al-Musayyab, Nabi SAW bersabda yang bermaksud:

“luas tanah simpanan untuk perigi baru (baru gali) ialah 25 hasta dari setiap sudut, tanah simpanan untuk perigi pertanian ialah 300 hasta dari setiap sudut dan tanah simpanan bagi perigi lama (terbiar) ialah 50 hasta dari semua sudut”.

Selain daripada itu, pernah terjadi satu peristiwa pada zaman Rasulullah SAW tentang seorang lelaki yang menanam pokok di atas sebidang tanah. Kemudian datang seorang lelaki lain dan mahu menanam pokok berhampiran dengan tanaman lelaki yang pertama sehinggalah berlakunya pergaduhan. Lantas mereka mengadu hal tersebut kepada Rasulullah SAW dan baginda pun menyelesaikan pertikaian tersebut dengan menetapkan had tanaman

pokok itu ialah 5 hasta dan orang lain boleh menanam di luar kawasan *harim* tersebut (Naziruddin : 2005). Oleh yang demikian, prinsip perlunya kawasan *harim* ini adalah bertujuan untuk mewujudkan satu sistem penetapan sempadan bagi tanah-tanah terbiar yang telah dibangunkan.³

Walaupun pada masa awal Islam tidak digunakan satu sistem ukuran metriks seperti sekarang, namun Rasulullah SAW telah mengenalkan dan mewujudkan satu sistem yang tersusun iaitu satu sistem pengukuran tanah semasa pemerintahan baginda dan ini sekali gus menjadi panduan dan ikutan kepada pemerintahan yang seterusnya sehinggalah digunapakai dalam negara-negara Islam dan negara-negara bukan Islam diseluruh dunia (Siraj & Hilary :2006)

iv. Pengenalan Sistem *Al-Iqta'*

Al-Iqta' ialah satu konsep pemberian tanah oleh pemerintah kepada seseorang yang meminta tanah ataupun yang dirasakan layak untuk menerima tanah tersebut. Pada peringkat awal zaman Rasulullah SAW, *al-iqta'* tanah *mawat* ataupun tanah terbiar yang tidak dimiliki diberikan oleh pemerintah dengan tujuan untuk meningkatkan pengeluaran pertanian (Naziruddin : 2005)

Seterusnya, pada masa pemerintahan Rasulullah SAW juga, baginda telah mengamalkan konsep beri milik tanah ini kepada para sahabat antaranya pemberian hak milik tanah di Khaybar diberikan kepada Zubayr bin Al-Awwam yang mengandungi pokok-pokok dan tamar di situ. Selain daripada itu, baginda juga mengurniakan tanah kepada beberapa orang sahabat pada masa pemerintahannya antaranya adalah seperti berikut (Al-Shallabi : 2010) :

Bil	Nama Penerima	Tanah
1	Abu Bakar	Tanah Bani Nadir
2	Umar al- Khattab	Khaybar
3	Zubayr	Khaybar , Bani Nadir dan 30 batu dari Madinah
4	Bilal bin Harith	Tanah yang mengandungi garam di 'Aqiq
5	Hamzah bin Nu'man	Wadi Qura
6	Farat bin Hayyan	Yamamah
7	Mujja' Ghura,	Gharaba dan Habal
8	Abyad bin Hammal	Lombong garam di kawasan berbukit di Ma'rib
9	Sulayt Ansari	Lokasi tidak dinyatakan
10	Orang Juhainah atau Muzainah	Lokasi tidak dinyatakan
11	Ansar	Bahrain
12	Wail bin Hujr	Hadramaut
13	'Abd Rahman bin Auf	Bani Nadir

v. Pemurnian Sistem *Al-Hima'*

³ Persoalan tentang tanah *harim* tidak timbul lagi pada masa sekarang kerana sempadan-sempadan bagi sesuatu tanah yang dimiliki oleh seseorang itu telah ditentukan (beserta dengan pelan-pelan) di dalam geran hak milik masing-masing, termasuklah rizab-rizab tertentu seperti rizab jalan, sungai danseumpamanya yang telah ditentukan dalam pelan tersebut.

Al-Hima' ialah menetapkan sesuatu bidang tanah sebagai kawasan larangan. Ini bermakna mana-mana individu tidak dibenarkan memiliki tanah yang diwartakan secara persendirian, sebaliknya tanah itu menjadi milik bersama di kalangan rakyat dan manfaat tanah itu juga boleh digunakan oleh rakyat.

Secara ringkasnya, konsep *al-Hima'* ini boleh ditakrifkan dengan status tanah simpanan awam. Konsep tanah simpanan ini sebenarnya telah diamalkan pada zaman Jahiliyyah lagi. Ketika itu tanah simpanan ini bersifat milik individu dan hanya dimiliki oleh orang yang berpengaruh sahaja. Sesuatu kawasan akan diisytiharkan sebagai kawasan simpanan apabila ada orang yang kuat dan berkuasa berjaya menawan kawasan tersebut. Maka kawasan simpanan itu akan menjadi miliknya bagi kegunaannya sendiri dan orang lain tidak berhak ke atas tanah tersebut (Naziruddin : 2005).

Pada zaman Jahiliyyah, kawasan *al-hima'* ditentukan oleh ketua *kabilah* dengan cara ia memanjat bukit yang tinggi bersama anjingnya. Dia menyuruh anjingnya menyalak sekuatnya apabila dia berjumpa dengan kawasan yang sesuai untuk dijadikan kawasan padang ragut. Semua kawasan yang dapat didengari salakan anjingnya akan menjadi kepunyaannya dan ketua sahaja yang berhak menternak binatang di padang ragut itu (Mustafa, : 1999). Oleh yang demikian, amalan dan pelaksanaan tanah simpanan awam zaman Jahiliyyah itu telah dihapuskan semasa pemerintahan Rasulullah SAW iaitu dengan kedatangan Islam.

Konsep *al-hima'* terlaksana dalam Islam apabila Rasulullah SAW telah mengisytiharkan satu kawasan lembah bernama *Al-Naqi'* sebagai kawasan *al-hima'* untuk digunakan sebagai kawasan penternakan kuda umat Islam seluas enam batu persegi (Al-Mawardi : 1973). Dalam hal ini Rasulullah SAW telah bersabda yang diriwayatkan oleh Ibn 'Abbas yang bermaksud:

"Tiada tanah simpanan (hima') dibenarkan kecuali untuk Allah dan Rasul".

4. Pengurusan Tanah Zaman Pemerintahan Khulafa' Al-Rasyidin

i. Pemberian Tanah Untuk Diusahakan

Semasa pemerintahan khalifah Abu Bakar, beliau lebih menerapkan peraturan pengurusan tanah seperti yang telah dilaksanakan semasa pemerintahan Rasulullah SAW. Antara kesinambungan yang diteruskan oleh Saidina Abu Bakar ialah pemberian tanah kepada mereka yang difikirkan layak dan mampu untuk diusahakan. Sebagai buktinya, beliau telah memberikan tanah pertanian yang subur dan mempunyai saluran air atau perparitan kepada Zubair bin Awwam untuk dikerjakan. Selain itu, beliau juga memberikan tanah pertanian *Al-Khadhramah* (di suatu desa di wilayah Yamamah) kepada Maja'ah bin Mararah Al-Hanafi (Al-Shallabi : 2010).

ii. Mewujudkan Jawatan Khusus Bagi Mentadbir Hal Ehwal Berkaitan Tanah

Satu bentuk sistem pentadbiran yang sistematik dan telus, selepas kewafatan Rasulullah SAW dan Saidina Abu Bakar ialah yang diperkenalkan oleh khalifah Umar al-Khattab. Bagi tujuan penyampaian maklumat yang berkesan, telus dan pantas, Umar telah membahagikan wilayah pemerintahan Islam kepada enam yang utama iaitu Mekah, Madinah, Syam, Basrah, Kufah,

dan Mesir. Setiap wilayah tersebut mempunyai seorang gabenor yang dilantik oleh Umar. Beliau juga merupakan perintis kepada amalan pentadbiran yang berdasarkan kepada pengasingan kuasa.⁴

Seperti yang telah diriwayatkan oleh Abu Yusuf, Umar telah menghantar satu delegasi yang terdiri daripada tiga orang ke Iraq. Seorang daripadanya ditugaskan untuk memimpin imam sembahyang dan peperangan, seorang ditugaskan dalam pentadbiran keadilan dan perbendaharaan, manakala seorang lagi ditugaskan bagi mengukur tanah-tanah baru yang akan dikenakan cukai (Abu Yusuf : 1966). Oleh yang demikian, jelaslah disini bahawa jawatan khusus berkaitan dengan pengurusan tanah telah diperkenalkan semasa pemerintahan khalifah Umar al-Khattab (Ismail : 2012).

iii. Penetapan Tempoh Masa untuk Dibangunkan.

Semasa pemerintahan Umar Al-Khattab, beliau telah menetapkan beberapa syarat bagi mereka yang berhasrat untuk membangunkan tanah terbiar iaitu dengan menetapkan tempoh masa untuk diusahakan tanah tersebut. Hal ini bermaksud tanah tersebut perlulah diterokai dan diusahakan secara berterusan dalam tempoh masa tiga tahun. Jika selama tempoh tiga tahun itu tanah tersebut tidak diterokai secara intensif, maka pihak kerajaan berhak untuk mengambil alih tanah itu serta memberikannya kepada orang lain. Pemberian tanah tersebut kepada orang lain yang ingin membangunkan secara intensif adalah bertujuan untuk memanfaatkan sumber tanah tersebut di samping dapat menambah pendapatan kepada negara melalui hasil pungutan cukai dan zakat pertanian.

Pembatasan tempoh masa tiga tahun ini adalah didasarkan kepada Umar yang mengatakan bahawa, "*Orang yang hanya sekadar memagar tanah setelah tiga tahun tidak berhak lagi ke atas tanah tersebut*". Maka jelaslah di sini bahawa pengurusan tanah terbiar semasa pemerintahan Umar telah ditadbir secara sistematik agar ia mampu untuk membawa pulangan dan manfaat kepada individu dan masyarakat, alam semulajadi serta dapat membangunkan ekonomi negara (Tarikuddin : 2010).

iv. Menetapkan Keluasan Tanah Yang Boleh Diiqta'kan

Pelaksanaan konsep *al-iqta'* ataupun pemberian tanah oleh kerajaan kepada rakyat yang telah dilaksanakan semasa pemerintahan Rasulullah SAW telah diteruskan semasa pemerintahan Khulafa' Al-Rasyidin. Namun semasa pemerintahan Umar Al-Khattab, beliau telah melakukan transformasi dengan menetapkan beberapa syarat sebelum kerajaan memberikan status tanah tersebut kepada mereka yang berhak antaranya ialah dengan menentukan dan menetapkan kadar keluasan tanah yang ingin diberikan. Dalam menetapkan kadar tanah untuk dimanfaatkan oleh seseorang, kerajaan harus bersikap lebih bijaksana sehingga tidak merugikan masyarakat yang lain serta tidak memberikan kesempitan kepada mereka semua. Oleh yang demikian, semasa pemerintahan Umar, beliau berpendapat bahawa keluasan tanah yang boleh diiqta'kan tidak boleh melebihi daripada kemampuan orang yang menerima *iqta'* itu untuk diusahakan dan dimajukan olehnya. Jika kerajaan memberikan tanah yang luas kepada seseorang dan ternyata orang tersebut tidak mampu untuk menerokainya, kerajaan harus dan berhak untuk meminta semula tanah tersebut. Perkara ini pernah dilaksanakan

⁴ Pengasingan kuasa (separation of power) merupakan satu amalan pentadbiran yang digunapakai oleh majoriti negara-negara moden di dunia kini termasuklah negara Malaysia

sendiri oleh Umar terhadap tanah 'Aqiq di Madinah yang dimiliki oleh Bilal bin Harith hasil daripada pemberian Rasulullah SAW . Oleh sebab tanah itu sangat luas dan Bilal bin Harith pula tidak berupaya untuk mengerjakan kesemua tanah tersebut, maka Umar telah meminta supaya beliau memulangkan semula tanah tersebut kepada negara atau kerajaan (Tarikuddin: 2010: 403).

v. Pengisytiharan Tanah Simpanan Dan Larangan / *al-Hima*'

Konsep ini sebenarnya telah dilaksanakan oleh Rasulullah SAW lagi, namun ianya masih diteruskan semasa pemerintahan Abu Bakar As-Siddiq dan diperluaskan lagi semasa pemerintahan Umar al-Khattab. Semasa pemerintahan Abu Bakar, beliau telah mengisytiharkan Zabdah sebagai kawasan *hima*' untuk golongan ahli *sadaqah* dan seterusnya melantik Abu Salamah sebagai pengelola di situ. Pengisytiharan kawasan *hima*' ini bukanlah untuk diri khalifah sendiri, sebaliknya bertujuan untuk menjaga kebajikan dan kemaslahatan umat Islam keseluruhannya. Semasa pemerintahan Umar pula, beliau telah mengisytiharkan satu kawasan tanah simpanan bagi tujuan penternakan, sebagaimana yang telah diriwayatkan oleh Amir bin Abd Allah bin Al-Zubair daripada bapanya:

“Bahawa ada seorang Arab kampung daripada penduduk Najd mangadu hal kepada Umar dengan berkata, “Hai Amir al-Mu’minin, ini adalah negeri yang kami perjuangkan di Zaman Jahiliyyah dan kami memeluk Islam di atas bumi ini, mengapakah tuan jadikan kawasan larangan?” Umar menundukkan kepala, menarik nafas dan memintal kumisnya. Pada kebiasaannya, apabila Umar mendengar sesuatu perkara yang tidak disukai, beliau akan memintal kumis dan menarik nafas panjang. Maka orang Arab itu melihat tingkah laku Umar yang begitu dia mengulangi pertanyaan dan akhirnya Umar menjawab, “Harta alam ini kepunyaan Allah, manusia inipun kepunyaan Allah, jika tidak kerana perkhidmatan ke jalan Allah (memelihara kuda-kuda pejuang) aku tidak akan menjadikan seinci pun bumi ini kawasan larangan”.

Selain daripada itu, semasa pemerintahan Umar Al-Khattab, beliau juga telah menjadikan satu tempat berhampiran Madinah iaitu Zabdah sebagai kawasan *hima*' dimana kawasan tersebut hanya dikhususkan dan dikhaskan untuk golongan miskin sahaja. Oleh yang demikian, untuk mengelolakan kawasan *hima*' tersebut, beliau telah melantik Hunay' sebagai pengurus di situ. Umar juga telah berpesan kepada Hunay' supaya memberikan peluang kepada orang-orang Islam untuk menggunakan kawasan *hima*' itu dan tidak melakukan kezaliman kepada orang-orang miskin kerana doa mereka yang dizalimi adalah mustajab. Umar juga berpesan agar Hunay' tidak membenarkan ternakan Ibn 'Awf dan Ibn Affan memasuki *al-hima*' kerana mereka adalah orang kaya. Menurut Umar, sekiranya binatang ternakan keduanya rosak, mereka masih lagi mempunyai harta kekayaan berupa kebun dan ladang tamar yang banyak (Al-Shallabi : 2010: 366).

vi. Pertembungan Antara Hak *Ihya*' Dan Hak *Iqta*'

Persoalan yang diperhatikan dalam masalah *Ihya*' dan *Iqta*' ialah siapakah yang lebih berhak ke atas tanah sekiranya berlaku *Ihya*' dan *Iqta*' di atas sebidang tanah yang sama. Antara pihak yang membangunkan tanah dan pihak yang menerima *Iqta*' siapakah yang lebih berhak ke atas tanah tersebut? Semasa pemerintahan Saidina Umar Al-Khattab, beliau telah menyelesaikan masalah ini dengan mengemukakan tiga situasi beserta hukumnya, iaitu:

1) Seseorang menghidupkan dan memajukan tanah yang terbiar kemudian datang seorang yang lain menanam atau mendirikan rumah atas tanah tersebut. Dalam keadaan ini, orang yang pertama lebih berhak ke atas tanah tersebut manakala orang kedua dianggap telah melakukan kezaliman.

2) Pemerintah telah memberikan sebidang tanah kepada seseorang tertentu dan tanah itu menjadi miliknya, tetapi pemilik tanah itu tidak menghidupkan dan menguruskannya sehingga datang orang lain untuk memajukan tanah tersebut kerana dia beranggapan tanah tersebut tidak bertuan.

Dalam keadaan ini, tuan tanah tersebut diberi pilihan sama ada membayar usaha dan kerja-kerja yang telah dilakukan oleh orang itu atau jika tidak mampu, pengusaha itu hendaklah membayar harga tanah itu kepada tuan tanah tersebut. Dalilnya ialah pernah berlaku perbalahan tentang hak perebutan tanah ini iaitu dengan Rasulullah SAW telah memberikant tanah kepada satu kaum semasa pemerintahan baginda. Kemudian semasa pemerintahan Umar Al-Khattab, terdapat satu kaum yang lain pula membangunkan tanah tersebut. Lalu berlaku pergaduhan antara dua kaum ini tentang siapakah yang berhak ke atas tanah tersebut sama ada kaum yang diberikan tanah oleh Rasulullah SAW atau kaum yang membangunkan tanah tersebut. Lalu mereka membawa perkara tersebut untuk diadili oleh Umar. Umar berpendapat orang yang membangunkan tanah lebih berhak ke atas tanah itu, tetapi oleh sebab tanah itu telah diberi milik oleh Rasulullah SAW, maka Umar tidak melucutkan hak pemilikan tanah itu daripada penerima *Iqta'*. Untuk menyelesaikan perkara itu, Umar telah memberi pilihan kepada mereka sama ada tuan tanah membayar usaha dan kerja-kerja yang telah dilakukan oleh peneroka itu atau pengusaha itu membayar harga tanah itu kepada tuan tanah tersebut.

3) Seseorang telah meletakkan *tahjir* (tanda) di atas sebidang tanah sama ada dengan meletakkan batu atau menggali lubang dikelilinginya, kemudian tanah itu ditinggalkan tanpa dimajukan. Sebaliknya dia juga melarang orang lain daripada membangunkan tanah itu. Umar menetapkan bahawa orang lain tidak boleh membangunkan tanah yang diletakkan tanda sehingga tempoh tiga tahun. Selepas tempoh itu, Kerajaan adalah lebih berhak ke atas tanah itu dan kerajaan juga boleh memberikan tanah itu kepada orang lain yang mampu untuk membangunkan dan menguruskan tanah tersebut (Naziruddin:2005: 143).

5. Pengurusan Tanah Selepas Zaman Pemerintahan Khulafa' Al-Rasyidin

i. Pemberian Tanah Secara Percuma dan Bebas daripada Cukai bagi Tanah Kontang. Pemberian tanah oleh pemerintah atau kerajaan telahpun diamalkan sejak zaman pemerintahan Rasulullah SAW lagi iaitu yang dikenali sebagai *Iqta'*. Kemudian konsep ini diteruskan lagi semasa pemerintahan Khulafa' Ar-Rasyidin dengan beberapa perubahan dan penambahbaikan. Tidak ketinggalan juga konsep ini turut diamalkan semasa pemerintahan Bani Umayyah, namun penelitian khusus diberikan kepada prinsip atau konsep pengagihan tanah bagi tanah yang berstatus tanah kontang.⁵

Tanah-tanah berikut adalah dikategorikan sebagai tanah kontang (kering):

⁵ Prinsip dan kaedah pengagihan tanah menurut perspektif Islam dilihat dari aspek status tanah tersebut. Terdapat enam kategori tanah yang perlu diteliti sebelum pengagihan dibuat iaitu 1) Tanah yang ditakluki 2) Tanah Kontrak (perjanjian) 3) Tanah yang dimiliki oleh Umat Islam 4) Tanah Negara 5) Tanah Kontang 6) Tanah Bebas.

- i. Batu-batu keras atau tanah berpasir.
- ii. Dataran yang luas.
- iii. Tanah-tanah tinggi yang kering.
- iv. Tanah yang diliputi semak, kawasan yang menakung air atau dilanda banjir.
- v. Tanah-tanah yang musnah disebabkan perubahan perjalanan sungai sehingga tidak dapat bercucuk tanam.
- vi. Semua tanah di sekeliling tasik, sungai dan lain-lain yang tidak dapat diusahakan.

Oleh yang demikian, semasa pemerintahan Bani Umayyah, pemberian dan pengagihan tanah seperti ini telah dilakukan berdasarkan kepada prinsip dan kaedah yang telah digariskan oleh Khalifah ‘Umar bin Abdul Aziz (Al-Mawardi 1973: 190):

“Pengagihan semua Tanah Negara yang boleh digunakan di kalangan orang ramai dan penerimaan apa-apa cukai (sewa) daripada tanah-tanah itu bergantung kepada ciri hasil pengeluaran yang akan digunakan untuk membuat pembayaran kepada khalifah / pemerintah. Jika tanah tersebut sangat daif (tidak subur / kontang) dan memerlukan tambahan modal dan buruh, maka tanah-tanah itu akan dibahagikan secara percuma di kalangan mereka. Jika tiada seorang pun bersedia untuk mengusahakannya, ia sewajarnya dikerjakan dengan perbelanjaan Negara (melalui Perbendaharaan Negara) tetapi jangan ditinggalkan terbiar”.

Maka dengan itu jelas menunjukkan bahawa pengurusan tanah terbiar telah diuruskan dengan sempurna semasa pemerintahan Umar Abdul Aziz lagi dengan memberikan beberapa inisiatif untuk menghidupkan tanah tersebut. Pemberian tanah secara percuma bagi tanah kontang atau kering dan pengecualian daripada cukai bagi tanah yang tidak mengeluarkan sebarang hasil merupakan prinsip yang digunapakai semasa pemerintahan beliau. Lebih penting daripada itu, tanah-tanah tersebut tidak akan dibiarkan begitu sahaja apabila tiada sesiapa yang sanggup untuk menguruskannya, namun perbelanjaan negara perlulah diperuntukkan untuk menguruskan tanah seperti ini. Walau bagaimanapun, pengecualian kepada kaedah pengagihan ini ialah tidak termasuk tanah-tanah yang berhampiran dengan bandar yang mana ianya diperlukan oleh orang ramai untuk pelbagai kegunaan secara kolektif seperti tanah perkuburan, padang ragut dan lain-lain lagi yang berkaitan (Naziruddin: 2005: 137-138)

ii. Keizinan Pemerintah untuk Memperoleh Status Pemilikan Tanah.

Semasa pemerintahan Rasulullah SAW dan Khulafa’ Ar-Rasyidin, pemberian tanah atau pemilikan tanah akan diberikan kepada mereka yang menghidupkan dan menguruskan tanah tersebut. Dari perspektif Islam juga, sesiapa yang membuat penerokaan pada tanah *mawat* dan mengihya’kannya, maka mereka berhak ke atas tanah itu dan sekali gus menjadi hak milik mereka tanpa perlu untuk mendapat keizinan daripada pemerintah atau kerajaan kecuali tanah tersebut telah dirizabkan sebagai tanah kawasan simpanan dan larangan. Namun, semasa zaman pemerintahan Uthmaniyyah, pemerintah telah menetapkan bahawa keizinan daripada kerajaan merupakan salah satu syarat yang mesti dipenuhi sebelum melayakkan seseorang itu memperolehi status pemilikan tanah.⁴

Atas dasar kemaslahatan dan memudahkan pengurusan tanah pada masa itu, seseorang yang hanya menghidupkan tanah *mawat* tidak akan terus mendapat pemilikan tanah sebelum meminta keizinan daripada pemerintah terlebih dahulu. Syarat ini dianggap lebih realistik dan efisien dalam mengendalikan status pemilikan tanah kerana keadaan tanah yang semakin terhad dan semakin ramai yang menerokainya pada masa itu. Syarat tersebut telah termaktub dalam Undang-Undang Tanah yang telah digubal semasa pemerintahan

Uthmaniyyah dan seterusnya dikuatkuasakan pada tahun 1274 H. Rentetan daripada itu, kebanyakan negara-negara Islam meneruskan konsep tersebut dalam memberikan status pemilikan tanah kepada mereka yang layak. Tidak ketinggalan juga negara-negara bukan Islam turut mengimplimentasikan syarat tersebut dan ini sekali gus mengangkat mertabat negara Islam sebagai pencetus perubahan dalam Undang- Undang Tanah yang diperkenalkan.

Maka dengan ini jelaslah bahawa syarat yang diperkenalkan semasa pemerintahan Uthmaniyyah telah membawa banyak kemaslahatan di samping dapat menyelesaikan beberapa isu yang timbul sebelum ini seperti pertindihan pemilikan atau pertembungan antara hak *Ihya'* dan hak *Iqta'* (Naziruddin:1990:56)

6. Prinsip *Ihya' Al-Mawat* Sebagai Panduan Dalam Pengurusan Tanah Di Malaysia

i. Memberikan Status Tanah dan Penetapan tempoh Masa Untuk diusahakan.

Secara umumnya, pemilik tanah akan beranggapan bahawa walaupun mereka tidak menggunakan atau mengusahakan tanah tersebut dalam tempoh yang lama, maka tanah tersebut masih kekal menjadi hak milik mereka asalkan pembayaran cukai tahunan (*quit rent*) terus dilakukan serta tidak menggunakan tanah itu dengan perkara bertentangan dengan undang-undang tanah. Maka risiko tanah tersebut untuk dirampas oleh pihak berkuasa dapat dielakkan oleh mereka. Anggapan tersebut sebenarnya salah kerana perbuatan membiarkan tanah mereka tanpa diusahakan adalah menyalahi syarat- syarat yang telah ditetapkan oleh Kanun Tanah Negara dan berisiko untuk dirampas oleh Pihak Berkuasa Negeri.

Hal tersebut jelas bertentangan dengan prinsip syariat Islam iaitu tanah yang diberi milik kepada rakyat oleh kerajaan hendaklah diusahakan dan dimakmurkan supaya boleh mendatangkan manfaat yang banyak kepada masyarakat. Prinsip merampas semula tanah yang telah melanggar syarat adalah bersesuaian dengan syariat Islam. Hal tersebut dapat dilihat mengenai sejarah aplikasi *ihya' al-mawat* dalam pemerintahan Islam iaitu pada zaman Rasulullah, Bilal telah diberi tanah sebagai menghargai jasanya kepada negara (juga sebagai sumber pendapatan baginya, kerana dia tidak menerima apa-apa pendapatan tetap dari kerajaan). Walau bagaimanapun, Bilal tidak berupaya mengerjakan keseluruhan tanah itu. Oleh itu, pada zaman Umar (Khalifah kedua), tanah yang tidak dapat dikerjakan oleh Bilal itu akhirnya telah diambil balik oleh pemerintah bagi memaksimumkan manfaat tanah tersebut.

ii. Pemberian Tanah Untuk Diusahakan

Melalui prinsip *al-iqta'*, jika penerimanya bercadang untuk menjalankan sesuatu projek atau pembangunan perindustrian, dia perlu mengambil kira dari sudut menjaga keselamatan dan kesejahteraan penduduk berdekatan, juga memastikan aktiviti tersebut tidak memberi kesan yang buruk terhadap alam sekitar. Walaupun pada asasnya pemberian *ihya' al-mawat* tersebut untuk dimanfaatkan tidak menyalahi undang-undang tanah dan syariat Islam, namun tidaklah bermaksud tanah tersebut boleh dilakukan sewenang-wenangnya tanpa menghiraukan kesan negatif yang membawa kemudaratan kepada orang lain kerana perkara tersebut turut ditegah oleh syariat Islam.

iii. Mewujudkan Jawatan Khusus Bagi Mentadbir Hal Ehwal Berkaitan Tanah

Satu bentuk sistem pentadbiran yang sistematik dan telus, selepas kewafatan Rasulullah SAW dan Saidina Abu Bakar ialah yang diperkenalkan oleh khalifah Umar al-Khattab. Beliau juga

telah melakukan transformasi dengan menetapkan beberapa syarat sebelum kerajaan memberikan status tanah tersebut kepada mereka yang berhak antaranya ialah dengan menentukan dan menetapkan kadar keluasan tanah yang ingin diberikan. Sistem pentadbiran yang berkesan ini telah diaplikasi selepas zaman pemerintahan Khalifah sehinggalah ke hari ini. Dari situ kita dapat melihat bahawa segala apa yang ditinggalkan oleh khalifah-khalifah terdahulu telah banyak memberi manfaat kepada kita di Malaysia.

7. Hasil Kajian

Hasil dari kajian kertas kerja ini mendapati, walaupun pada awal pemerintahan Islam tidak digunakan satu sistem ukuran metriks seperti sekarang, namun Rasulullah SAW telah mengenalkan dan mewujudkan satu sistem yang tersusun iaitu satu sistem pengukuran tanah semasa pemerintahan baginda dan ini sekali gus menjadi panduan dan ikutan kepada pemerintahan yang seterusnya sehinggalah digunapakai dalam negara-negara Islam dan negara-negara bukan Islam diseluruh dunia.

Satu bentuk sistem pentadbiran yang sistematik dan telus, selepas kewafatan Rasulullah SAW dan Saidina Abu Bakar ialah yang diperkenalkan oleh khalifah Umar al-Khattab. Bagi tujuan penyampaian maklumat yang berkesan, telus dan pantas, Umar telah membahagikan wilayah pemerintahan Islam kepada enam yang utama iaitu Mekah, Madinah, Syam, Basrah, Kufah, dan Mesir. Setiap wilayah tersebut mempunyai seorang gabenor yang dilantik oleh Umar. Beliau juga merupakan perintis kepada amalan pentadbiran yang berdasarkan kepada pengasingan kuasa.⁶

Khalifah Umar Al-Khattab juga telah melakukan transformasi dengan menetapkan beberapa syarat sebelum kerajaan memberikan status tanah tersebut kepada mereka yang berhak antaranya ialah dengan menentukan dan menetapkan kadar keluasan tanah yang ingin diberikan. Dalam menetapkan kadar tanah untuk dimanfaatkan oleh seseorang, kerajaan harus bersikap lebih bijaksana sehingga tidak merugikan masyarakat yang lain serta tidak memberikan kesempatan kepada mereka semua. Oleh yang demikian, semasa pemerintahan Umar, beliau berpendapat bahawa keluasan tanah yang boleh di*iqta'*kan tidak boleh melebihi daripada kemampuan orang yang menerima *iqta'* itu untuk diusahakan dan dimajukan olehnya.

Pemberian tanah oleh pemerintah atau kerajaan telahpun diamalkan sejak zaman pemerintahan Rasulullah SAW lagi iaitu yang dikenali sebagai *Iqta'*. Kemudian konsep ini diteruskan lagi semasa pemerintahan Khulafa' Ar-Rasyidin dengan beberapa perubahan dan penambahbaikan. Tidak ketinggalan juga konsep ini turut diamalkan semasa pemerintahan Bani Umayyah, namun penelitian khusus diberikan kepada prinsip atau konsep pengagihan tanah bagi tanah yang berstatus tanah kontang.

Semasa zaman pemerintahan Uthmaniyyah pula, pemerintah telah menetapkan bahawa keizinan daripada kerajaan merupakan salah satu syarat yang mesti dipenuhi sebelum melayakkan seseorang itu memperolehi status pemilikan tanah. Syarat ini dianggap lebih realistik dan efisien dalam mengendalikan status pemilikan tanah kerana keadaan tanah yang semakin terhad dan semakin ramai yang menerokainya pada masa itu.

⁶ Pengasingan kuasa (separation of power) merupakan satu amalan pentadbiran yang digunapakai oleh majoriti negara-negara moden di dunia kini termasuklah negara Malaysia

8. Penutup

Pembangunan tanah (*ihya' al-mawat*) telah dilakukan sejak awal pemerintahan Islam. Malah telah terdapat undang-undang secara tidak langsung berkenaan pentadbiran *ihya' al-mawat* bagi memastikan penjanaan ekonomi melalui *ihya' al-mawat* dapat dihasilkan dengan maksimum. Malaysia turut mempunyai undang-undang berkaitan *ihya' al-mawat* secara tidak langsung namun istilah “*ihya' al-mawat*” itu sendiri tidak digunakan dalam perundangan.

Dalam Islam perolehan tanah adalah berasaskan masalah ammah samada melalui konsep *iqta'*, *harim*, *ihya' al-mawat* serta *syuf'ah* dan diberikan kepada mereka yang layak sahaja.

Rujukan

al-Quran

Ali Muhammad Al-Shallabi. 2010. *Amirul Mukminin Umar bin Khattab: kepimpinan dan kewibawaannya*. Kuala Lumpur: Pustaka Al-Shafa.

al-Mawardi. 1973. *Al-Ahkam al-Sultaniyyahwa al-Wilayah al-Diniyyah*. Cairo: Mustafa al-Babi al-Halabi.

Mohd Ridzuan Awang. 1998. *Isu-Isu Syariah dan Undang-Undang*. Bangi: Jabatan Syariah, Universiti Kebangsaan Malaysia.

Mustafa Daud. 1999. *Tamadun Islam: Edisi Maktab Perguruan*. Kuala Lumpur: Utusan Publications & Distributors Sdn Bhd.

Naziruddin Abdullah. 1990. *Skim Pembangunan Tanah Di Malaysia: Satu Cadangan Alternatif*. Petaling Jaya: Dewan Pustaka Islam.

Naziruddin Abdullah. 2005. *Polisi Pentadbiran dan Pengurusan Tanah: Analisis Perbandingan Antara Kanun Tanah Negara dan Hukum Islam*. Jabatan Ekonomi dan Sains Pengurusan, Universiti Islam Antarabangsa Malaysia.

Shahriza Osman & Shahril Shafie. 2006. *Asas Pengurusan Harta Tanah*. Sintok: Universiti Utara Malaysia.

Siraj Sait & Hilary Lim. 2006. *Land, Law & Islam: Property & Human Rights In The Muslim World*. London: Zed Book Ltd.

Tarikuddin Hassan. 2010. *Sejarah Empat Khalifah*. Johor Bahru: Jahabersa.